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سرمقاله

آرزوهایی که با شرایط اقتصادی گم 
می شوند

ادامه از صفحه یک
و  معیشتی  تخصیص سبدهای  با  بتوان  شاید 
را کمتر کرد  یارانه ها کمی مشکلات معیشتی  یا 
اما نا امیدی حاصل از ناهمگونی درآمدها با تورم 
و همچنین گرانی ها را نمی توان به این سادگی ها 
جامعه ای  هر  برای  که  ناامیدی  ساخت،  برطرف 
همچون سمی  و  باشد  بسیار خطرناک  می تواند 
می تواند روحیه اشتیاق و فعالیت را در افراد جامعه 

بخشکاند. 
زمانی که مشاهده می کنی نمی توانی با دریافتی 
می شوی  مجبور  برسی،  حداقل ها  به  ماهانه ات 
کم کم از آرزوهایت فاکتور بگیری و فاکتور گرفتن 
امیدها،  رفتن  بین  از  با  است  مساوی  آرزوها  از 
چراکه این آرزوها هستند که همچون محرکی قوی 
در کالبد انسان شور و اشتیاق فعالیت و  تلاش را 

ایجاد می کنند.
بسیاری به جای اینکه صبح ها مثل سابق با صدای 
صبح بخیر رادیو بیدار شوند و صبحانه بخورند و 
با انرژی و شادابی و البته امید به سر کارهایشان 
بروند، هنوز چشم باز نکرده به دنبال قیمت روز 
سکه و دلار هستند تا ببینند آن روز اقتصاد چه 
و  است  دیده  معیشتشان  و  زندگی  برای  خوابی 
همین نگرانی ها باعث شده مشکلات روحی-روانی 
بسیاری در افراد به وجود بیاید که اثراتش قطعا 
در شادابی و پویایی جامعه نیز هویدا خواهد بود. 
روحی- جدی  بحران های  تا  می رسد  نظر  به 

روانی در جامعه شکل نگرفته است باید مسئولان 
هرچه سریع تر در جهت بهبود شرایط اقتصادی و 
همچنین تثبیت منطقی قیمت ها اقدام کنند، چرا 
که این بحران ها دیگر با تخصیص سبد معیشتی و 

یا یارانه به این سادگی ها رفع نخواهند شد.

خبر

اخبار

رئیس جمهوری در هیئت دولت:
درباره اقدامات به سرانجام نرسیده 

به مردم گزارش داده شود

مراسم  در  بصیر  مردم  حضور  جمهور  رئیس 
تشییع  و  فاطمه )س(  حضرت  شهادت  عزاداری 
پیام  دارای  و  معنادار  آگاهانه،  را  گمنام  شهدای 
برای دوستداران و دشمنان انقلاب اسلامی دانست 
و اظهار کرد: این حضور همچنین برای مسئولان 
رفع  برای  را  خود  تلاش  تا  بود  مسئولیت آفرین 

دغدغه های مردم مضاعف کنند.
سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز در جلسه هیئت 
دولت با گرامیداشت سالروز ۹ دی، روز »بصیرت 
و میثاق با ولایت« حضور دیروز مردم بصیر در 
مراسم عزاداری شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( 
و  معنادار  آگاهانه،  را  گمنام  شهدای  تشییع  و 
دارای پیام هم برای دوستداران و هم دشمنان و 

بدخواهان انقلاب اسلامی دانست.
رئیس جمهور این حضور بابصیرت مردم را برای 
دولت و همه مسئولان نظام جمهوری اسلامی، 
مسئولیت آفرین دانست و افزود: تلاش مضاعف 
برای رفع نگرانی و دغدغه های مردم از جمله این 

مسئولیت هاست.
موفقیت های  و  عملکردها  گزارش  ارائه  رئیسی 
اعتماد  و  امید  افزایش  موجب  را  شده  حاصل 
ویژه  به  مسئولان  همه  از  و  کرد  عنوان  عمومی 
مدیران دستگاه های دولتی خواست در کنار ارائه 
گزارش های امیدبخش، درباره آن دسته از اقدامات 
که به دلایل مختلف به سرانجام نرسیده نیز به 
به  اشاره  با  مردم گزارش دهند. رئیس جمهوری 
و  طرح ها  برای  رسانه ای  پیوست  تهیه  ضرورت 
اقدامات دولت، مسئولان اطلاع رسانی بخش های 
مختلف دستگاه های اجرایی و نیز سخنگویان دولت 
را مکلف کرد، به شکل مستمر برای بهبود نحوه 

اطلاع رسانی از عملکرد دولت برنامه ریزی کنند.
در این جلسه همچنین اعضای هیئت وزیران به 
حسین محراب به عنوان استاندار جدید خوزستان 
از  قدردانی  ضمن  رئیسی  دادند.  اعتماد  رای 
تلاش های استاندار سابق خوزستان و با تاکید بر 
موجود  ظرفیت های  همه  از  بهره گیری  ضرورت 
برای رفع مشکلات این استان اظهار داشت: استان 
انسانی،  نیروی  بزرگ  ظرفیت های  از  خوزستان 
جوانان مستعد و مردم متدین و وفادار به انقلاب 
و  بسیجی  روحیه  با  می طلبد  و  است  برخوردار 
جهادی وار شبانه روزی، همه امکانات را برای رفع 
مشکلات و توسعه استان به خدمت گرفت چرا 
که ایران مدیون خوزستان است. ضرورت ارتباط با 
علما، دانشگاهیان و جوانان و بهره گیری از مشورت 
شخصیت های ملی اهل خوزستان برای کمک به 
توسعه استان، از دیگر توصیه های رئیس جمهور 

به استاندار جدید این استان بود.

شرط وزیر ارتباطات برای اینترنت 
استارلینک

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: هر 
اپراتور اینترنت ماهواره ای که بخواهد در قلمروی 
یک کشور سرویس ارائه کند باید قواعد سرزمینی 

آن کشور را رعایت کند.
عیسی زارع پور در حاشیه جلسه دیروز هیئت 
دولت درباره امکان فعالیت اپراتور استارلینک در 
اپراتورهایی  ایران اظهار کرد: ما از فعال شدن 
که  اینترنت  ماهواره ای ارائه می دهند استقبال 
می کنیم. همین الان هم دو سه اپراتور هستند 
دورافتاده  نقاط  در  ماهواره ای  اینترنت  که 
روستایی ارائه می کنند، اما طبق قواعد بین المللی 
در  بخواهد  که  ای  ماهواره  اینترنت  اپراتور  هر 
قلمروی یک کشور سرویس  ارائه کند باید قواعد 

سرزمینی آن کشور را رعایت کند.
این  همه  به  را  قواعد  این  ما  داد:  ادامه  وی 
اپراتورها از جمله استارلینک ابلاغ کرده ایم و اگر 
این قواعد را بپذیرند، ما از فعالیت آنها استقبال 
می کنیم . ما ۳ هزار روستا داریم که هنوز به 
اینترنت متصل نیستند که با این اقدام می توان 

آن ها را به اینترنت متصل کرد.

توضیح وزیر کار در مورد افزایش 
حقوق و سن بازنشستگی

وزیر کار تعاون و رفاه اجتماعی درباره آخرین 
برای  کارگران  دستمزد  تعیین  برای  تصمیمات 
سال آینده، اعلام کرد که بناست در جلسه آتی 
شورای کار با تشکیل کمیسیونی تخصصی در 

این باره اتخاذ تصمیم شود.
صولت مرتضوی روز گذشته در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه در ماهی که گذشت خدمات ویژه ای 
به بازنشستگان تامین اجتماعی و کشوری ارایه 
شد، اظهار کرد: انعقاد قرارداد بیمه تکمیلی همه 
بازنشستگان با افزایش ۸۰ درصد شرح خدمات و 
۱۲۰ درصد منابع ریالی هدیه ای بود که دولت به 
این افراد داد. واریز حقوق بازنشستگان کشوری 
به همراه یک ماه معوق افزایش سایر سطوح از 
 دیگر اقداماتی بود که در وزارت تعاون انجام شد.

مرتضوی درباره آخرین تصمیمات برای تعیین 
دستمزد کارگران برای سال آینده، گفت: بناست 
انتخاب  به  نسبت  کار  شورای  آتی  جلسه  در 
کمیسیون تخصصی برای بررسی شرایط و موازین 
اتخاذ تصمیم شود و متعاقبا اطلاعات  قانونی 

کافی به استحضار می رسد.
یارانه  هنوز  که  افرادی  درباره  تعاون  وزیر 
دریافت نکرده اند، تصریح کرد: کسانی که یارانه 
خود را دریافت نکرده اند یا استحقاق دریافت 
هدفمندی  سازمان  سامانه  به  می توانند  دارند 
یارانه مراجعه کرده و اطلاعات خود را وارد کنند. 
ارزیابی انجام شده و نتیجه آن به متقاضی ابلاغ 

می شود.
وزیر تعاون در ادامه آخرین تصمیمات درباره 
اجرای کالابرگ الکترونیکی گفت: متاسفانه در 
گذشته به دلیل اینکه پیش بینی های لازم انجام 
نشده بود، سامانه کالابرگ الکترونیکی طراحی 
نشده بود. بعد از ابلاغ قانون، وزارت تعاون با 
همکاری بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و صمت 
این سامانه را در  این سامانه را طراحی کرد و 
برخی شهرستان ها به صورت آزمایشی اجرا کرد و 
جواب خوبی گرفتند و  در سطح استان هرمزگان 
هم اجرا شد. در اجرای این طرح مردم مختار 
هستند که یارانه خود را نقدی دریافت کنند یا 
چند روز قبل واریز یارانه نقدی، موارد پروتئینی 

را از فروشگاه ها دریافت کنند.
می  طرح  این  شامل  که  اقلامی  درباره  وی 
پیش  قلم   ۱۱ حدود  کرد:  خاطرنشان  شوند، 
بینی شده که انتخاب این ۱۱ قلم هم اختیاری 
است. مثلا فردی در این ماه می خواهد فقط 
برنج خریداری کند یا روغن خریداری کند و این 

موضوع کاملا اختیاری است.
آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  مرتضوی 
افزایش سن بازنشستگی در تدوین برنامه هفتم 
کنار گذاشته شده است، بیان کرد: هنوز برنامه 
برنامه  این  وقتی  و  است  نشده  تدوین  هفتم 
تدوین شد، درباره این موضوع اظهارنظر خواهد 
یکی  دارد  این زمینه جود  شد. دو موضوع در 
ذی نفعان و دیگری صندوق ها هستند. تمام 
تلاش ما این است که منابع خود را به موقع برای 
بازنشستگان آماده کرده و در  پرداخت حقوق 
موعد مقرر پرداخت کنیم، ولی این به آن معنا 
نیست که الزاما و حتما باید نسبت به افزایش 
مدت بازنشستگی اقدام شود. طرح های مختلف 
بررسی می شود و آنچه به قانون تبدیل شود 

ضمانت اجرایی خواهد داشت.

نایب  الدینی  میرتاج  محمدرضا  رابطه  همین  در 
ارسال لایحه  از  بودجه  و  برنامه  رییس کمیسیون 
بودجه از سوی سازمان برنامه و بودجه به هیئت 
روز  وی  داد.  خبر  اسلامی  شورای  مجلس  رئیسه 
گذشته به خبرگزاری ایرنا گفت که  هیئت رئیسه 
جهت  را  جلسه ای  آینده  هفته  برای  باید  مجلس 
تقدیم لایحه بودجه از سوی رئیس جمهور به رئیس 

مجلس شورای اسلامی تنظیم کند. 
میرتاج الدینی همچنین تصریح کرد که این لایحه 
شامل احکام و تبصره های بودجه است زیرا طرح 
مجلس برای ارائه لایحه بودجه در دو مرحله نهایی 
نشده است لذا لایحه بودجه در یک مرحله شامل 
ارائه شده  احکام و تبصره های بودجه به مجلس 
است. وی در خصوص زمان ارائه لایحه برنامه هفتم 
توسعه گفت: برنامه ششم توسعه حداقل باید ۶ ماه 
تمدید شود تا دولت لایحه برنامه هفتم را به مجلس 

ارائه کند.
صحبت های میرتاج الدینی در حالی مطرح می شود 
که یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش در حاشیه 
نشست هیات دولت به خبرنگاران گفت که کلیات 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ عصر دوشنبه به مجلس ارسال 
شده و ما در لایحه پیشنهاداتی مبنی بر توجه به 

سند تحول بنیادین ارائه کرده ایم.
از  پرورش  و  آموزش  سهم  درباره  همچنین  وی 
بودجه ۱۴۰۲ کل کشور گفت: کلیات لایحه بودجه 
ما  و  شده  ارسال  مجلس  به  دوشنبه  عصر   ۱۴۰۲
در لایحه پیشنهاداتی مبنی بر توجه به سند تحول 

بنیادین ارائه کرده ایم.
علاوه بر لایحه بودجه سال آینده، امسال مساله 
مهم برنامه هفتم توسعه نیز یک بار اقتصادی مهم بر 
دوش دولت است. در واقع هر چند که لایحه بودجه 
قطب نمای اقتصادی یکسال آینده کشور محسوب 
می شود، برنامه های توسعه دورنمای 5 ساله صنعت، 
تولید و توسعه کشور است. در این میان  سید نظام 
موسوی سخنگوی هیات رئیسه مجلس در گفت و 
گو با ایسنا اظهار کرد: رییس جمهوری در نامه ای 
به مجلس به صورت رسمی لایحه بودجه ۱۴۰۲ را 
ارسال کرده است منتهی طبق قانون، باید دولت ابتدا 
لایحه برنامه هفتم را به مجلس تقدیم کند و بعد از 
آن مجلس لایحه بودجه سال آینده را اعلام وصول 
کند. وی افزود: بر این اساس با تصمیم هیات رییسه 
مجلس، تا زمانی که تکلیف برنامه هفتم مشخص 

نشود، لایحه بودجه ۱۴۰۲ اعلام وصول نمی شود.
ابهامات بر سر اعلام وصول بودجه

صحبت های سخنگوی هیات رئیسه مجلس از آنجا 
اهمیت دارد که سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس از اعلام وصول لایحه بودجه در هفته آینده 
و نیز لزوم تمدید ۶ ماهه برنامه هفتم توسعه خبر 

داده، ولی سخنگوی هیات رئیسه مجلس تاکید دارد 
که ابتدا باید تکلیف برنامه هفتم توسعه مشخص 
اعلام  مجلس  توسط  بودجه  لایحه  و سپس  شده 

وصول شود.
این ابهام زمانی تشدید می شود روز یکشنبه هفته 
جاری محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس در گفت و گویی که با خبرگزاری 
ایسنا داشته، تاکید کرده بود:  سران قوا تفاهمی 
ابتدا لایحه بودجه ۱۴۰۲ تقدیم مجلس  کردند که 
برنامه  برای تمدید  از رهبری  این شرایط  شود؛ در 

ششم اجازه و اذنی گرفته می شود یا اینکه مجلس 
در قالب طرحی، برنامه ششم را به مدت ۶ ماه یا 

یک سال تمدید می کند.
وی خاطرنشان کرد: بر این اساس دو بحث قانون 
و واقعیت وجود داشته و جدالی بین قانون و واقعیت 
است؛ اصرار مجلس بر این بود که دولت را تحت 
فشار قرار دهد تا از همه توان و ظرفیت خود استفاده 
کند و برنامه را همزمان با بودجه پیش ببرد اما واقعا 
کارشناسی  سطح  در  یعنی  نیست  امکانی  چنین 
قوا  سران  لذا  ندارد  وجود  امکان  این  دستگاه ها  و 

تفاهمی کردند که اذنی از رهبری برای تمدید دوباره 
برنامه ششم بگیرند یا اینکه در مجلس قانون برنامه 
ششم به مدت ۶ ماه یا یک سال تمدید شود تا بر 
اساس آن بتوان تکلیف بودجه سال آینده را مشخص 
کرد. در این شرایط دیگر بودجه سال آینده به صورت 
چنددوازدهم نخواهد شد؛ بودجه یک، دو و یا سه 
دوازدهم هم سیگنال مثبتی به جامعه نمی دهد و 
هم اینکه دولت را دچار مشکل می کند چون در این 

شرایط دولت تکلیف خود را تا پایان سال نمی داند.
گفتنی است علاوه بر اهمیت لایحه بودجه سال 

متعدد  دلایل  برشمردن  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
تاثیرگذاری افزایش قیمت دلار بر قیمت های بازار، علت این امر را 
تلاش مردم برای حفظ ارزش پول خود با خرید کالاهایی که این 

ارزش را حفظ کنند،اعلام کرد.
سیدرضا فاطمی امین در حاشیه جلسه دیروز هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره علت افزایش قیمت 
خودرو، اظهار کرد: بحث خودرو خیلی شیرین است و هر خبرنگاری 
که می بینیم درباره اش می پرسد؛ اگر بخواهم در این زمینه توضیح 
اما  نباشد،  امکان پذیر  فرصت خیلی  این  در  بدهم شاید  دقیقی 
آنچه که می توانم بگویم این است که در شش ماه آینده حداقل 
هشتصدهزار تا یک میلیون خودرو به بازار عرضه می شود که بخشی 
از آن وارداتی و بخشی تولید داخل است و می تواند جلوی خیلی از 

التهابات را بگیرد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره بروز مشکل در تولیدات مواد اولیه 
به خصوص در بخش پتروشیمی، افزود: یک تا دو واحد پتروشیمی 
دچار مشکل شده بودند که از همین هفته فعال شده اند و هفته 
بعد عرضه خود را در بورس خواهند داشت. مدیران بورس کالا دارند 
نرم افزاری را تهیه می کنند که البته باید جزئیات آن را از خودشان 
بپرسید، اما قرار است که ورود مردم و خرید از بورس کالا را تسهیل 

کند که واسطه کارگزار نداشته باشد. 
وزیر صمت همچنین در پاسخ به پرسشی درباره نسبت گرانی دلار 
با گرانی خودرو، تاکید کرد: قیمت ارز از پنج مسیر بر قیمت های 
داخلی تأثیر می گذارد؛ مسیر اول مواد اولیه است یعنی برخی از 
تولیدات مواد اولیه ای دارند که از خارج وارد می شوند و هنگامی که 
قیمت ارز بالا می رود آنها هم متأثر می شوند که این تأثیر حداقل سه 
تا چهار ماه بعد خود را نشان می دهد و خودرو به این دلیل قیمتش 

در بازار گران نشده است.
کالا  تعدادی  که  است  این  دوم  مسیر  داد:  ادامه  فاطمی امین 
هستند که هم تولید داخل دارند و هم وارداتی اند مثل لاستیک های 
سنگین که ۳۰ درصد تولید داخل و ۷۰ درصد وارداتی است که وقتی 
قیمت ارز بالا می رود آن بخش وارداتی از این امر متأثر می شود و 
روی قیمت داخلی هم اثر می گذارد و بازار سیاه شکل می گیرد که 
خودرو از این مسیر هم متأثر نشده است. مسیر سوم این است که 
در برخی قوانین و مقررات قیمت های داخلی را به قیمت های خارجی 
متصل کردیم که امر اشتباهی است؛ مثلاً در سال های قبل گفته 
شده بود که قیمت گاز یک ترکیبی از قیمت گاز در اروپا، انگلیس، 
شرق آسیا و آمریکاست که وقتی قیمت آنجا بالا برود و قیمت دلار 
هم بالا برود، قیمت گاز هم افزایش می یابد که با دستور ویژه  معاون 

اول و پیگیری ما و وزارت اقتصاد، از اسفند پارسال این قیمت ثابت 
شد که خودرو از این هم متأثر نیست.

وی یادآور شد: مسیر چهارم این است که وقتی قیمت ارز بالا 
می رود مردم تصور می کنند با یک تورم انتظاری مواجه هستند و 
می خواهند ارزش پول خود را حفظ کنند و بنابراین کالایی می خرند 
که این ارزش حفظ شود و خودرو از این مسیر متأثر است. پنجمین 
مسیر هم تورم انتظاری است؛ یعنی حتی ممکن است هر فردی که 
بالارفتن قیمت ارز را می بیند فکر می کند که این قیمت ارز در آینده 
نزدیک باعث تورم و افزایش قیمت ها خواهد شد و بنابراین کالا و 

خدمت خود را گران می کند.
وزیر صمت تاکید کرد: درمورد خودرو ما دو نوع قیمت داریم، یکی 
قیمت کارخانه است که افزایشی نسبت به نرخ دلار ندارد، اما یک 
قیمت هم قیمت بازار است و حالا چرا قیمت بازار بالا می رود؟ چون 
صنعت خودرو یک بیماری زمینه ای دارد که عرضه و تقاضایش 
باهم متوازن نیست؛ یعنی فرصت سوداگری در آن وجود دارد. الان 
در حوزه لوازم خانگی این امر را نمی بینید در حالی که ده تا پانزده 
سال قبل نوسانات ارزی که پیش می آمد یک عده یخچال و ماشین 
لباسشویی می خریدند و در خانه نگه می داشتند، حتی برای مصارف 

آینده. چون کمبود وجود داشت و این احتمال می رفت که این کالاها 
افزایش قیمت جدی داشته باشد اما الان در حوزه لوازم خانگی این 

اثر را نداریم.
فاطمی امین تصریح کرد: اما در مورد خودرو چون یک کمبود 
عرضه و تقاضا داریم این ظرفیت کالای سرمایه ای شدن و سوداگری 
را دارد و این می شود بیماری زمینه ای و هنگامی که نرخ ارز بالا 

می رود این بیماری تشدید می شود.
وی با بیان اینکه وزارت صمت در این زمینه تنها می تواند سه اقدام 
انجام دهد، اظهار کرد: اولین اقدام این است که عرضه را از دو مسیر 
تولید و واردات افزایش دهیم. واردات که خیلی خوب دارد پیش 
می رود و برای سوم آبان ماه بود که آیین نامه واردات خودرو نهایی 
شد و سوم یا چهارم دی ماه اولین محموله وارد شد. حالا عده ای 
می گویند تنها ۲۰ خودرو بوده و در این زمینه تشکیک می کنند اما به 
هرحال نشان می دهد مسیر باز شده و کار جلو می رود. در حدود 
دوماه یک کار بسیار گسترده که نسبت به سال های قبل پیچیدگی 
بیشتری هم داشت - چراکه الان الزام انتقال فناوری هم هست - 

انجام شد و ما برای ۲۰۰ هزار خودرو وارداتی برنامه ریزی کردیم.
فاطمی امین افزود: مسیر دیگر هم افزایش تولید است که خیلی 
خوب جلو می رود؛ آبان امسال ۱۲۲ هزار دستگاه تولید شد که در پنج 
سال گذشته بی سابقه بود و آذرماه شد بیش از ۱۲۲ هزار دستگاه که 
رکورد آبان را شکست. شرکت های خودروسازی هم الان تولیدشان 
را به شدت افزایش داده اند و برخی تا ۷۰ هزار در ماه و برخی تا 5۰ 
هزار دستگاه را تولید می کنند. ما برنامه ریزی کردیم که حدود ۷۰۰ تا 

۸۰۰ هزار دستگاه خودرو را تا شش ماه آینده عرضه کنیم.
وزیر صمت تاکید کرد: در طرف تقاضا اما همچنان چالش وجود 
دارد و راه حلش قانونی به نام مالیات عایدی سرمایه است که این 
قانون مالیات بستن به مردم نیست، بلکه مالیات بستن به سوداگری 

و دلالی است و نباید مردم نگران باشند.
وی با بیان اینکه صنعت خودرو دارد اصلاح می شود، اما هنوز 
به  نسبت  خودم  من  کرد:  اظهار  ندارد،  قابل دفاعی  وضعیت 
خودروسازان بسیار منتقد هستم و یکی از شرکت های خودروسازی 
که رقم بسیار بالایی تخلف داشت اخیراً به سازمان تعزیرات معرفی 
شده است. ما مدافع مصرف کننده و تولیدکننده ایم و باید به گونه ای 
بازار را مدیریت کنیم که نه به تولیدکننده و نه به مصرف کننده 
احجافی نشود، اما هرگونه تخلفی هم باشد رسیدگی می شود مثلاً 
یکی از شرکت های موادغذایی به دلیل افزایش قیمت پرونده اش را 

به سازمان تعزیرات ارجاع داده ایم.

» ابتکار« از ابهامات تقدیم بودجه به مجلس گزارش می دهد

وی هوا! لایحه بودجه 1402 ر
گروه سیاسی - مطابق اخبار منتشر شده، دولت سرانجام روز دوشنبه لایحه بودجه ۱۴۰۲ را به مجلس تقدیم کرده است. این لایحه همزمان با اینکه با تاخیر 
به مجلس ارسال شده با توجه به شرایط اقتصادی کشور شاید بیش از هر سال اهمیت داشته باشد. چرا که لایحه بودجه قطب نمای اقتصادی یکسال آینده 
کشور است و به همین منظور بسیاری از کارشناسان و مردم در انتظار این هستند که دولت برای سال جدید که نشانه های سختی آن از هم اکنون هویداست 

چه برنامه و طرحی به منظور برون رفت از شرایط دشوار اقتصادی کنونی گرفته است.

مردم مقصرند!علت گرانی خودرو از زبان وزیر صمت

صحبت های 
سخنگوی هیات 
رئیسه مجلس از 
آنجا اهمیت دارد 

که سخنگوی 
کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس 
از اعلام وصول 

لایحه بودجه در 
هفته آینده و نیز 

لزوم تمدید 6 
ماهه برنامه هفتم 
توسعه خبر داده، 

ولی سخنگوی 
هیات رئیسه 
مجلس تاکید 

دارد که ابتدا باید 
تکلیف برنامه 
هفتم توسعه 

مشخص شده 
و سپس لایحه 
بودجه توسط 
مجلس اعلام 

وصول شود

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: اینکه دولت مخالفت کلیت این 
مساله است چنین نیست، کلیات در مجلس تصویب شد و دولت هم مخالفتی 
نکرد؛ اما دولت می گوید با توجه به اینکه جامعه آماری شان زیاد است و از 
طرفی اطلاعات اولیه را ندارند. در واقع نگران بزرگی و سنگینی این کار با توجه 

به حجمی که دارد هستند.
ولی اسماعیلی نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در 
رابطه با علت مخالفت دولت با پیگیری و تصویب طرح ساماندهی کارکنان دولت 
که تاکنون روند کار را با کندی مواجه کرده است، گفت: نظر دولت این است 
که کماکان می گوید این طرح بار مالی دارد و یک کار حجیم و بزرگی است که 
ما فعلا بستر مناسب را برای اجرای این کار نداریم. ما هم معتقدیم که با توجه 
به اینکه بازه زمانی برای این طرح مشخص نکردیم و محدودیتی برای اجرا ندارد 
که مثلا طی یک سال همه این نیروها ساماندهی شوند، در عمل اجرای آن با 

مشکلی مواجه نخواهد بود.
وی ادامه داد: ما به دولت گفتیم که شما می توانید اجرای این طرح را حداقل 
با همان اطلاعات موجود در سامانه آغاز کنید که در حدود ۳۰۰ هزار نفر هستند 

و بعد برسیم به گروه های بعدی که براساس آمار و اطلاعات در اختیار ما حدود 
۱ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر هستند.

نماینده مردم گرمی در مجلس افزود: ما در همین رابطه دو بار با هیات رئیسه 
مجلس با حضور آقای قالیباف جلسه داشتیم و نهایتا نتیجه این شد که طرح به 
صحن علنی بیاید و صحن در این زمینه تصمیم بگیرد و اگر هم شورای نگهبان به 

این ایراد بگیرد ما برویم رایزنی کنیم و ادله خود را ارائه کنیم.
به گزارش ایلنا، اسماعیلی ادامه داد: این بحث باید طی هفته آینده انجام شود، 
ما براساس آیین نامه درخواست اولویت این طرح را با ۱5۶ امضاء به هیات رئیسه 
ارائه کردیم که آقای قالیباف در این زمینه ملاحظاتی داشتند و قرارشد کمیسیون 
یک اصلاحی داشته باشد که این هم انجام شد و الان هیچگونه مشکلی از نظر 
ما به عنوان کمیسیون تخصصی نیست و اگر در تصویب طرح در صحن تاخیر 

ایجاد شود هیات رئیسه دارد خلاف آیین نامه عمل می کند.
به  توجه  »با  که  سوال  این  به  پاسخ  در  اجتماعی  کمیسیون  رئیس  نایب 
درخواست اولویت این طرح طی هفته آینده یا دو هفته آینده در صحن مطرح 
خواهد شد؟«، ابراز داشت: به عقیده ما این طرح هفته آینده باید به صحن 

بایید، همین الان هم با توجه به رفع همه ایرادات و انجام اصلاحات در کنار نامه 
درخواست اولویت که نسبت به این طرح نوشته شده است باید مطرح می شد و 

اگر بیش از این با تاخیر مواجه شود یک اقدام خلاف آیین نامه است.
اسماعیلی در پاسخ به این سوال که »چطور دولت با طرح هایی که بار مالی 
دارند مانند رتبه بندی معلمان یا افزایش حقوق هم موافقت می کند یا حتی لایحه 
می دهد اما این طرح علیرغم تاکید رئیس جمهور بر عدالت پرداختی با مخالفت 
مواجه شده است؟«، گفت: ببینید اینکه دولت مخالفت کلیت این مساله است 
چنین نیست، کلیات در مجلس تصویب شد و دولت هم مخالفتی نکرد؛ اما 
دولت می گوید با توجه به اینکه جامعه آماری شان زیاد است و از طرفی اطلاعات 
اولیه را ندارند، یعنی به عنوان مثال نمی دانند چه تعداد شرکت  دارند که به 
صورت پیمانکاری دارد نیرو جذب می کند، حتی تعداد نیروهایی که شرکتی، 
حجمی یا انواع دیگر هستند را هم ندارند بنابراین می گویند در ابتدا باید یک 
جمع بندی و ارزیابی نسبت به این مساله داشته باشیم. در واقع نگران بزرگی و 

سنگینی این کار با توجه به حجمی که دارد هستند.
وی خاطرنشان کرد: در هر صورت ما به عنوان کمیسیون تخصصی مجلس 

تمامی اقدامات لازم را انجام دادیم و این مطالبه مردم از نمایندگان است. ما 
قرار نیست که همه اقدامات مان را نعل به نعل با دولت هماهنگ کنیم؛ ما با 
دولت همراهی و کمک می کنیم اما جایی که مطالبه عمومی است کوتاه نمی آییم.

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس
قرار نیست که همه اقدامات را با دولت هماهنگ کنیم
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